
Sumar: 
 
 Cuvântul Mitropolitului Iosif 
 Sfânta Scriptură - cea mai citită şi interpretată scriere   pr. Dan Moldovan 
 Rugăciunea - parte integrantă a vieţii noastre     dr. Gabriela-Beatrice  
   Herrmann 
 Luptă şi destin    Simona-Elena Szold 
 Poezie  Irina Poloni 
 Poem - trimis de fam. Balaş 
 Cronica parohiei   - pr. Dan Moldovan  
 Cantores Amicitiae - popas cu colinde în parohia noastră  Simona Szold   

Revista parohiei “Naşterea Maicii Domnului” din Lucerna-Horw 

Apare cu binecuvântarea Înalt Prea Sfinţitului Părinte Arhiepiscop şi Mitropolit Iosif  
al Europei Occidentale şi Meridionale 

F l a c ă r a  c r e d i n ţ e i   

Decembrie 2013 - Lucerna 

Anul VII - Nr. 12  



« Iubiţilor, să ne 
iubim unul pe altul, 
pentru că dragostea 
este de la Dumnezeu 
şi oricine iubeşte este 
născut din Dumnezeu 
ş i  cunoaşte pe 
Dumnezeu. » (In 4,7) 
 
 
Prea Cucernice Părinte şi iubiţi fraţi 
întru Hristos, 
 
Cuvântul pe care vi-l adresez se vrea a 
fi o colindă, prin care vă spun şi eu cu 
bucurie dimpreună cu îngerii şi 
păstorii: "Hristos se naşte, slăviţi-L! 
Hristos din Ceruri, întâmpinaţi-L !" 
Dar unde şi cum Îl întâmpinăm azi pe 
Hristos? An de an, Postul Naşterii 
Domnului ne pregăteşte duhovniceşte 
pentru a putea cunoaşte şi sărbători 
venirea Pruncului Hristos pe pamânt. 
Pentru aceasta avem nevoie în primul 
rând de darurile pe care postul ni le 
aduce: unora ne linişteşte mânia, altora 
ne redă înţelepciunea; unora ne 
trezeşte dorinţa de rugăciune sau ne 
redă curaţia în gânduri, altora ne pune 
frâu şi măsură limbii; unora ne 
întoarce privirile care se îndreaptă cu 
curiozitate înspre ceilalţi, învaţându-ne 
să ne amintim propriile noastre greşeli; 
altora ne împraştie încet -încet 
întunecimea şi ne ridică vălul în care 
păcatul şi nesimţirea faţă de 
Dumnezeu învăluie sufletul, lasându-
ne sa-L vedem cu mintea si cu inima, 
duhovniceşte. Postul ne pregăteşte 
pentru a ne deschide inima către 
Hristos care vine sa vieţuiască printre 
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oameni şi să ia chip în noi. 
Ne pregătim an de an, prin acest post, 
pentru a ne da seama că de fapt toată 
viaţa noastră e o pregatire pentru a-L 
întâmpina pe Hristos, a-L recunoaşte, a 
ne bucura cu El, slăvindu-L, săvârşind 
astfel lucrarea cea îngerească. Aceste 
taine minunate ne sunt descoperite 
astăzi, când Domnul coboară pe 
pământ din pântecele Fecioarei - după 
spusele proorocului Isaia. 
Astăzi cerul se uneşte cu pamântul! 
Nici un zid de netrecut nu le mai 
desparte! Cel din lumina cea 
neapropiată  vine  pe  pământ 
spulberând tristeţea morţii şi 
descoperind omului tainele cele 
ascunse ale Cerului, ale Dumnezeirii! 
Îngerii Îi cânta slavă, păstorii aleargă 
să-L găsească, magii călăuziţi de stea şi 
călăuzind ei înşişi neamurile vin să I se 
închine! Tot pamântul e în fierberea 
bucuriei întâlnirii cu Dumnezeu care 
vine "în chip de rob" printre robi 
pentru a şi-i face prieteni. Pântecele 
Fecioarei se deschide pentru a da 
peşterii - pântecele Pământului - 
Sfinţenia întrupată şi mântuirea după 
care suspină. 
Astazi cerul ş i  pământul se 
învrednicesc de aceeaşi cinste! 
Pământul se umple de toată sfinţenia! 
Cel pe care Cerurile Cerurilor şi cele 
mai presus de Ceruri nu-L încap se 
naşte din Fecioară în peştera, se arată 
privirii îngerilor, oamenilor şi 
dobitoacelor, este purtat în braţe, se 
lasă înfăşat în scutece şi culcat în iesle, 
strălucind de frumuseţe printre fiii 
oamenilor, chiar dacă nimeni nu e mai 
lipsit între fiii oamenilor, mai 



marginalizat, mai ignorat, mai uitat. 
Hristos vine Prunc, coborându-se până 
la neputinţa cea mai mare a omului, 
cautând ieslea inimilor noastre unde să 
sălăşluiasca pentru a creşte, a lua chip 
şi a ne creşte odată cu El până la 
"măsura bărbatului desăvârşit". 
Dar să ne întrebăm: Cum să-L lăsăm pe 
H r i s t o s  s ă  c r e a s c ă  î n  n o i ? 
Să ne oprim o clipă asupra sfârşitului 
vieţii Lui pământeşti. După prinderea 
lui Hristos de către slujitorii 
Templului, ucenicii Îl trădează, 
lăsându-L singur în mâinile celor ce-L 
vor omorî. Dar nu numai că L-au 
părăsit fugind, ci s-au şi dezbinat între 
ei, acestea fiind semne ale pierderii 
credinţei în Cel pe Care cu câteva clipe 
înainte Îl urmau şi Care îi ţinea 
împreună. 
L-au tradat ei, cei care au trăit lângă 
Hristos! Ei, cei luminaţi de lumina Du-
hului Sfânt pe care Domnul L-a suflat 
asupră-le! Ei, cei care s-au adăpat din 
felul Său dumnezeiesc-omenesc de a 
trăi printre cele mai de jos ale acestei 
lumi! Ei, care au văzut felul Său în ace-
laşi timp dumnezeiesc şi omenesc de a 
certa şi mângâia, de a vindeca şi mân-
tui în tăcere; I-au văzut faţa suferind 
de tristeţe sau luminându-I-se de bucu-
rie pentru o inimă care-L căuta cu 
neîndemânare prin întunericul vieţii; L
-au văzut bucurându-Se de regăsirea şi 
atingerea acelei femei pierdute în al 
cărei trup şi suflet pângărite de doririle 
cele oarbe, El a raspândit parfumul cel 
de nedescris al harului, mireasma ce-
rească a milei şi a iubirii dumnezeieşti, 
ridicând-o pe cea îngenuncheată la 
picioarele Sale ca dintr-o prăpastie fără 
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întoarcere în ochii oamenilor, "a drep-
ţilor, a bunilor", dându-ne astfel măsu-
ra primirii dumnezeieşti a aproapelui. 
Îl vedem astfel pe Domnul, pe Priete-
nul lor, cum primeşte cu blândeţe pe 
cea căreia omul nu-i dădea nici o 
şansă, căreia păcatul i-a deformat exis-
tenţa până la moarte - ea, o desfrânată 
- o învie, o trezeşte şi o aprinde cu fo-
cul milei şi al iubirii divine, "rănind-o" 
pentru veşnicie. Aşa ne arată El de fapt 
cum poate rămâne în mijlocul nostru, 
cum poate creşte în noi, cum poate fi 
hrănit din "roada hranei" pe care El 
însuşi o lasă, hrană care creşte în noi 
prin dragostea pentru El şi pentru cei 
de lângă noi. 
Îl aşteptăm şi Îl dorim pe Hristos care 
vine acum şi va veni până la sfârşitul 
veacurilor, să se adăposteasca în ieslea 
sufletelor noastre pentru a lua chip şi a 
creşte, hrănindu-Se în noi, cu ceea ce El 
ne-a dat şi ne-a învăţat, cu roadele pli-
ne de miez: mila, compătimirea, blân-
deţea, umilinţa, răbdarea în încercări, 
dragostea, lupta pentru curăţia inimii 
şi a gândurilor, prin care devenim 
"vrednici de a vedea pe Dumnezeu", 
de a-L cunoaşte pe Iisus, Dumnezeul-
Omul. El are nevoie de mila noastră, 
de hrana noastră: "Flămând am fost şi 
M-aţi hrănit, gol şi M-aţi îmbrăcat... 
Tot ce aţi făcut unuia dintre aceştia 
mai mici, Mie Mi-aţi făcut !"(Mt. 25, 35, 
45). Cu cât sufletul este mai preţios 
decât trupul, cu atât hrana cea 
duhovnicească este mai preţioasă 
decât cea trupească (căci la aceasta se 
referă Hristos, pentru că foamea, setea, 
lipsa şi dezbrăcarea de Dumnezeu, de 
El, Îl dor înainte de toate). 



Toate aceste daruri amintite mai sus şi 
pe care Domnul, Prunc fiind, le aşteaptă 
de la noi sunt "mâncăruri duhovniceşti". 
Avându-le în noi, dobândim mântuirea. 
El Însuşi creşte în viaţa noastră, ca Unul 
"căruia Îi este foame şi sete după 
mântuirea noastră". 
Mare este bucuria să cunoaştem şi să 
trăim această viaţă cu Domnul, Care a 
sărăcit venind spre noi, pentru a ne 
îmbogaţi cu darurile Sale, a luat trup ca 
noi să avem parte de apropierea 
dumnezeirii Sale. Drumul Stelei care a 
călăuzit prin magi neamurile la Hristos 
continuă până la sfârşitul veacurilor, 
strălucind oriunde este prezent Domnul 
Vieţii. Pe El, Domnul Vieţii, Îl vestim 
astăzi în lume, "colindăm" lumii, 
neuitând că atunci când o facem, 
 Noi umblăm să împlinim 
   Obicei vechi, din străbuni, 
  Obicei de colindat, 
 Pe Iisus de căutat. 
 Pe Iisus Îl căutăm, 
        Dar tare greu Îl aflăm, 
     Ca Iisus nu Se arată, 
         Numa'n inima curată ! 

 
 Mitropolitul Iosif 

Troparul Naşterii Domnului: 
,,Naşterea Ta Hristoase, Dumnezeul 
nostru, răsărit-a lumii, lumina 
cunoştinţei. Că întru dânsa cei ce 
slujeau stelelor, de la stea au învăţat, 
să se-nchine Ţie, Soarele Dreptăţii şi să 
Te cunoască pe Tine Răsăritul Cel de 
Sus. Doamne slavă Ţie”.  
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"Şi Cuvântul S-a făcut trup şi 
S-a sălăşluit între noi şi am 
văzut slava Lui, slavă ca a 
Unuia-Născut din Tatăl, plin 
de har şi de adevăr." Ioan 
1,14 
 

 
Biblia sau Sfânta Scriptură  

- cea mai citită şi interpretată scriere 
 
Pentru unii o capodoperă a literaturii 
universale, pentru alţii o scriere 
inspirată, cu caracter normativ şi 
autoritate pentru viaţa morală, Sfânta 
Scriptură este adresată întregii 
omeniri, indiferent de categoriile 
sociale sau de nivelul cultural. Este 
fascinant faptul că cei 40 de autori care 
au scris colecţia celor 66 de cărţi ale 
Bibliei, au trăit în timpuri şi locuri 
diferite, şi totuşi, au relatat despre 
acelaşi Dumnezeu, despre aceeaşi 
realitate mântuitoare.  
Biblia este scrierea care ne antrenează 
spre un model de viaţă care 
corespunde intenţiilor revelaţiei 
divine. Ştim cu toţii că orice idee 
comunicată, orice năzuinţă adusă la 
îndeplinire, orice intenţie manifestată, 
tinde să se facă înţeleasă de cei cărora 
le este destinată. Şi după cum 
înţelegerea cere străduinţă şi 
bunăvoinţă – amândouă sprijinite pe o 
pregătire adecvată – tot aşa, au fost (şi 
sunt) concepute, în fiecare moment al 
istoriei şi cronologiei noastre, diferite 
căi şi mijloace de uşurare a înţelegerii, 
de înlesnire a pătrunderii, de garantare 
a unei imposibilităţi – măcar relative – 
de alunecare în răstălmăcire, de 
înţelegere eronată. Astfel, interpretarea 



apare ca o necesitate umană. Ea se 
exercită la toate nivelele de relaţii umane 
zilnice.  
Ca orice scriere, şi Scriptura are nevoie 
de interpretare. De aceea Sfânta 
Scriptură, în vederea înţelegerii ei, vrea 
să fie cunoscută, citită şi chiar studiată, 
iar textul ei să fie descifrat cât mai corect, 
ajutându-ne de cât mai multe cunoştinţe.  
În paginile Bibliei este prezentată istoria 
mântuirii neamului omenesc şi voia lui 
Dumnezeu, pe care omul trebuie să o 
respecte, făcându-şi din ea un ghid 
preţios în viaţă, de care nu se poate 
despărţi, deoarece ar însemna să se 
îndepărteze de izvorul vieţii veşnice, 
“Calea, Adevărul şi Viaţa”, singurul 
unde păcatul nu mai are nici o putere. 
Cu alte cuvinte, Sfânta Scriptură, ca 
izvor al descoperirii dumnezeieşti celei 
mai presus de fire, cuprinde învăţături şi 
sfaturi folositoare credinciosului dornic 
să împlinească voia lui Dumnezeu, 
pentru a se preocupa de mântuirea 
sufletului. Dumnezeu a vorbit în mod 
real, în cuvinte omeneşti, folosind un 
limbaj comun cu oamenii şi asumându-şi 
toate limitările cuvântului omenesc. 
Biblia este hrană duhovnicească pentru 
sufletul credincios, fortificându-i 
gândirea şi făcându-l mai viguros şi mai 
sensibil. Datorită acestei forţe superioare 
ce i se transmite, devine capabil să 
înfrunte orice ispită din partea 
diavolului, sau chiar necazuri şi 
nenorociri provocate de circumstanţele 
vieţii cotidiene (dacă ne gândim doar la 
citirea anumitor psalmi). Astfel, Sfânta 
Scriptură devine ajutorul dat de 
Dumnezeu omului, ca să depăşească 
imanentul şi să se ridice la adevărurile 
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veşnice ale dumnezeirii. 
Sfânta Scriptură are o putere nebănuită 
asupra celor ce-şi pleacă inima peste 
ea, deoarece le aduce bucuria şi le dă 
posibilitatea să păşească spre limanul 
unei vieţi curate, fericite. Biblia este 
socotită pe bună dreptate ca o comoară 
sfântă. Cine ajunge să o cunoască şi să 
tragă învăţăminte din ea pentru viaţa 
personală, se îmbogăţeşte de 
înţelepciunea divină, care este mai de 
preţ decât bogăţia şi alte bunuri 
lumeşti. Biblia cuprinde practic tot 
ceea ce Dumnezeu a considerat 
necesar să comunice omului în vederea 
mântuirii lui. 
Însă, de-a lungul istoriei creştinis-
mului, atitudinea adoptată faţă de 
Sfânta Scriptură a înregistrat practici 
destul de diferite, înscrise între două 
extreme: una,  care interzicea 
credinciosului dreptul de a citi textul 
biblic, iar alta, care îi permite chiar 
interpretarea lui, fără o pregătire 
teologică şi culturală corespunzătoare. 
Evident, ambele atitudini nu au nici un 
temei scripturistic, dacă ne gândim la 
cuvintele Mântuitorului: Cercetaţi 
Scripturile, că socotiţi că în ele aveţi viaţă 
veşnică. Şi acelea sunt care mărturisesc 
despre Mine. (Ioan 5,39). 
În viaţa spirituală, Scriptura care 
conţine Cuvântul lui Dumnezeu, nu 
poate fi înţeleasă ca o expunere 
ideologică, nici nu poate fi redusă la o 
carte din care numai se inspiră 
teologia. Scriptura este un mesaj al lui 
Dumnezeu către om, către fiecare om; 
e un apel adresat persoanei ca ea să-L 
cunoască pe Dumnezeu în mod 
personal, să se întâlnească cu Hristos şi 



să trăiască pentru El şi nu numai 
pentru ea însăşi. 
"Duhul Sfânt care a grăit prin prooroci" 
este Duhul care i-a inspirat pe autorii 
Scripturii, repet, chiar dacă aceştia au 
trăit la intervale de timp şi în locuri 
geografice diferite. Această inspiraţie 
nu este nicidecum la nivelul unei 
"dictări" cuvânt cu cuvânt din partea 
Duhului (ceea ce ar fi însemnat o 
anihilare a voinţei personale şi a 
libertăţii de exprimare a autorului 
sfânt), ci mai degrabă o împreună-
lucrare între Dumnezeu-Duhul Sfânt şi 
autor. Iată de ce Scriptura care ne 
consemnează Cuvântul lui Dumnezeu, 
se înţelege prin intermediul Duhului 
Sfânt, se citeşte şi frecventează în 
credinţă, ca un Cuvânt care vine de la 
Dumnezeu şi conduce la Dumnezeu. 
În lumea creştină apuseană cât şi în cea 
de Răsărit, studiile biblice sunt foarte 
răspândite. Cu toate acestea, se resimte 
o anumită sterilitate a Cuvântului, 
deoarece omul credincios se apropie de 
el mai mult intelectual decât 
duhovniceşte şi implicit liturgic-
sapienţial, mai mult speculativ decât 
cognitiv. Într-una din omiliile sale, Sf. 
Ioan Gură de Aur spune că “Scripturile 
sunt scrisorile trimise de Dumnezeu 
oamenilor”. Chemarea noastră este 
aceea de a deschide aceste scrisori, căci 
în ele sunt “cuvintele Vieţii veşnice”. 
Creştinul care citeşte cu credinţă şi 
evlavie Sfânta Scriptură stă de vorbă 
cu însuşi Dumnezeu şi este imposibil 
ca cel care stă de vorbă cu Dumnezeu 
şi Îl ascultă, să nu dobândească vreun 
folos. Cunoaşterea Scripturii este 
aşadar absolut necesară în procesul de 
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înţelegere şi implicit de asumare şi 
trăire a ei. Mai presus de orice, 
cunoaşterea Sfintei Scripturi ajută pe 
creştin să-şi corecteze şi să-şi 
desăvârşească viaţa morală. Totodată, 
c u n o a ş t e r e a  c o n ţ i n u t u l u i  e i 
dumnezeiesc dinamizează sufletul 
pentru practicarea virtuţilor. Sfânta 
Scriptură oferă şi remedii pentru 
sufletele robite de patimi. Ele constau 
din norme şi reguli clare, care ne 
vindecă orgoliul, mânia, deznădejdea, 
pofta de bogăţie ş.a. 
Cunoaşterea Sfintei Scripturi de către 
noi înseamnă împodobirea sufletului 
nostru cu virtuţile duhovniceşti şi 
păstrarea credinţei adevărate, care se 
d e o s e b e ş t e  d e  m a n i f e s t ă r i l e 
superstiţioase, bazate pe credinţe 
naturaliste. 
Referitor la necesitatea cunoaşterii 
Sfintei Scripturi, Fer. Augustin spune: 
“Din Sfânta Scriptură învăţăm să 
cunoaştem pe Iisus Hristos şi din ea 
învăţăm să cunoaştem Biserica”. Iar Sf. 
Ioan Gură de Aur afirmă: “Mare 
prăpastie şi adânc este necunoaşterea 
Sfintei Scripturi. Mare pierdere a 
mântuirii este de a nu cunoaşte legile lui 
Dumnezeu. Această necunoştinţă este care 
a născut ereziile: ea e care a introdus viaţa 
cea ticăloasă şi ea este care a adus cea mai 
mare răsturnare a valorilor acestei vieţi”. 
Iar în altă parte îndeamnă:”Eu nu sunt 
călugăr, vor spune unii dintre voi… Dar 
tocmai aici este greşeala, de a socoti că 
citirea Scripturilor priveşte doar pe 
monahi, în timp ce aceasta vă este mult 
mai necesară vouă, celor care vă aflaţi în 
mijlocul lumii. Mai rău decât a nu citi 
Scriptura nu este alta decât a socoti citirea 



ei inutilă”. 
În acelaşi sens, Sf. Atanasie cel Mare ne 
mărturiseşte: “Virtutea nu se poate dobândi 
şi omul nu se poate forma în ea, abătându-se 
de la rele, decât prin meditaţia la 
dumnezeieştile Scripturi”. 
Biblia în totalitatea ei este o uriaşă 
filosofie dumnezeiască a vieţii; ea 
presupune o metafizică proprie, larg 
deschisă către întreg, spre dialectica 
popoarelor, a culturilor şi a veacurilor. 
Cuvântul lui Dumnezeu este viu; El este 
viaţă şi are propria Sa biografie, destinul 
Său în lume; Întruparea Cuvântului 
presupune reacţia mediului receptiv, o 
întrepătrundere cu acesta, asemenea 
raportului perihoretic dintre cele două 
firi ale lui Iisus Hristos.  
Dar omul modern, după cum remarcă şi 
psihologul Jung, se leapădă de trăirea 
dintâi a Duhului viu, înlocuindu-i 
prezenţa cu reproducerea mecanică a 
unor formule. Şi chiar credinţa, spune el, 
“poate deveni un substitut al trăirii 
absente” (Paul Evdokimov, Femeia şi 
mântuirea lumii, Bucureşti, 1995, p.15) 
riscând o întoarcere bruscă şi absorbirea 
propriului său obiect. În acest caz, omul 
va crede doar în propria lui credinţă 
(dialectica lui Stavroghin din Demonii 
este exemplificatoare în acest sens) şi 
imanentismul va fi cursa în care singur 
se va prinde. 
Putem concluziona că Sfânta Scriptură 
ne aşteaptă şi vrea să fie cunoscută de 
fiecare dintre noi. Este revelaţia lui 
Dumnezeu către noi pe cale supranatura-
lă, suprafirească. Ar fi păcat ca această 
comoară să rămână prăfuită undeva prin 
biblioteca personală, doar sub pretextul 
că ar fi o carte învechită, scrisă pentru 
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generaţiile de acum 2000 de ani. Să nu 
uităm, Cuvântul lui Dumnezeu este 
veşnic, dar noi suntem pieritori. În 
cazul dificultăţilor de înţelegere şi 
asimilare a Cuvântului biblic avem 
întotdeauna ca îndreptar atât scrierile 
Sf. Părinţi cât şi Sf. Tradiţie păstrată cu 
fidelitate în Biserică, sub călăuzirea 
Duhului Sfânt.  
 

pr. Dan Moldovan 
 

 
Rugăciunea  

- parte integrantă a vieţii noastre 
  
Ca aerul pe care-l respirăm ar trebui să 
fie, la fel de firesc, de uşor, de nevăzut, 
înconjurându-ne din toate părţile, în-
tărindu-ne, ţinându- ne în viaţă, fără 
multă emfază şi răsunet. Când res-
pirăm, nu ştim de cele mai multe ori, 
nu ne mândrim cu aceasta, nu ne cre-
dem mai buni. Este o necesitate, o stare 
de prezenţă, cum spune de data aceas-
ta despre rugăciune Părintele Arsenie 
Papacioc. O stare de prezenţă. Fără aer 
nu putem trăi şi nici fără rugăciune, 
dacă suntem sinceri cu noi înşine. Care 
este omul care niciodată în viaţa lui nu 
a spus "Doamne ajută!" sau "Doamne 
fereşte!" sau chiar numai, atunci când 
uimindu-se, bucurându-se tare sau 
speriindu-se de ceva spune: "Doamne!" 
- sunt firele invizibile ale iubirii fără 
margini, fără norme şi criterii a lui 
Dumnezeu, care mereu ne ridică fără 
oboseală din cele mai îndepărtate sau 



întunecate colţuri, fi-
rele acestea invizibile 
si veşnice în fiecare 
din noi, lumina care 
aşteaptă sa fie desco-
perită. 
Niciodată nu suntem părăsiţi, nici 
atunci când ore, zile, săptămâni, ani? 
uităm de ele, ele sunt legătura noastră 
cu Dumnezeu pentru că aşa doreşte 
iubirea Lui. 
Suntem prinşi în ale vieţii, gândurile 
sunt acaparate de trebuinţele indivi-
duale imediate, avem de rezolvat asta 
şi cealaltă, până la ora de..., râul curge 
repede şi ne duce cu el. 
Uităm de cele mai multe ori în graniţe-
le noastre omeneşti fireşti de lumina 
blândă şi caldă, de limanul de linişte, 
mâna iubitoare a mamei care mângâie 
capul copilului adormit din poală - 
suntem cu toţii Marta, trebăluim, aler-
găm de colo-colo, uităm de Maria care 
la picioarele Domnului trăieşte partea 
cea nevremelnică, Adevărul. 
Dar nu suntem pierduţi, căci trăim cu 
toţii in iubirea lui Dumnezeu. El ne 
cheamă mereu, ne dă semnale. Dacă El 
nu ne-ar învălui şi susţine, nici unul 
dintre noi nu am reuşi. 
Şi totuşi, cum frumos ne descoperă 
Părintele Sofronie, există în fiinţa omului 
un anume domeniu unde până şi dragostea 
îşi află o limită, unde până şi ea nu ajunge 
la plinătatea stăpânirii. Care este aceasta? 
Libertatea. Libertatea omului este într-
adevăr atât de reală si atât de mare că nici 
însăşi jertfa lui Hristos, nici jertfa tuturor 
celor care au urmat lui Hristos nu conduce 
în mod necesar la biruinţă. 
Deci putem alege, învăluiţi în marea 
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iubire a lui Dumnezeu putem deschide 
uşa sau nu. Puntea sigură care ne leagă 
de Dumnezeu este rugăciunea, pe dru-
mul acesta nu ne vom rătăci niciodată, 
vom găsi călăuzire de la El, ce şi cum 
trebuie să facem sau să grăim (P. Siluan). 
Oricât de firavă ar fi legătura la înce-
put, oricât de strâmtă ar fi cărarea, 
Dumnezeu ne va întări şi drumul va 
deveni din ce în ce mai larg şi mai lu-
minos – căci către cel ce vine cu un pas 
înspre El, El îi va ieşi cu zece în întâm-
pinare. 
Prin rugăciune avem răgazul să privim 
în sufletul nostru, să ne descoperim, să 
ne îngăduim şi iertăm pe noi înşine şi 
prin aceasta să lăsăm loc iubirii pentru 
cei de lângă noi. Căci aceasta este 
moştenirea şi menirea noastră de la 
Dumnezeu: să ne iubim unii pe alţii, să 
ne îngăduim şi să ne iertăm – raiul din 
sufletul nostru. 
Cum poate cineva să iubească pe toţi oame-
nii? - a fost întrebat Părintele Siluan. El 
a răspuns: Să devii una cu toţi, precum 
zice Domnul. Ca toţi una să fie ( Ioan 17, 
11 ) nu avem nevoie să născocim nimic, 
noi toţi avem o singură fire, si de aceea 
firesc ar fi să iubim pe toţi ; iar puterea de 
a iubi o dă Duhul Sfânt. 
Prin rugăciune devenim mai blânzi, cu 
stăruinţă putem înţelege chiar  din ce 
în ce mai mult ce înseamnă smerenia, 
cât de binefăcătoare şi aducătoare de 
pace este pentru sufletele noastre, şi 
astfel avem şansa ca porţile inimii 
noastre să se deschidă şi Harul lui 
Dumnezeu să se pogoare peste noi – şi 
atunci udăm cu lacrimi de recu-
noştinţă, pocăinţă şi bucurie nemăsu-
rată în acelaşi timp întâlnirea aceasta. 



E alegerea noastră să ne găsim timpul şi 
să ne pregătim pentru aceasta sau nu. 
Iată, Eu stau la uşă şi bat; de va auzi cineva 
glasul Meu şi va deschide uşa, voi intra la el 
şi voi cina cu el şi el cu Mine...(Apoc.3,20).  
Şi tot în libertatea noastra stă să-i credem 
sau nu pe cei care ne învaţă cum să 
găsim drumul spre această întâlnire mi-
nunată, purificatoare de suflet. Căci nu 
chiar oricând, oriunde şi oricum ne 
putem ruga. "În rugăciune pătrundem fără 
să ne dăm seama. Este trebuinţă să ne aflăm 
şi într-o atmosferă potrivită" ne spune 
Părintele Porfirie. "Întoarcerea către Hris-
tos, împreună-vorbirea, învăţătura, cântarea, 
căndeluţa, tămâia – toate alcătuiesc atmos-
fera potrivită, astfel încât toate să se facă 
simplu, întru simplitatea inimii.” 
Ne învaţă Sfinţii Părinţi şi marii noştri 
duhovnici, dar mai ales şi cel mai 
aproape este bisericuţa noastră în care, ce 
şansă minunată, deşi rupţi de neamul şi 
de tradiţiile noastre, ne putem ruga în 
fiecare duminică. Şi aici suntem cu toţii 
în linişte, într-un gând, ne putem uita în 
jurul nostru şi întreba: îl iubesc eu pe 
aproapele meu cum Domnul Iisus mă 
iubeşte pe mine? Pot eu ierta orice mi-ar 
face? Ajută-mă Doamne şi mă întăreşte 
să mă pot îmbogăţi cu această iubire! 
Căci ceea ce ne dorim fiecare din noi este 
să trăim bucuroşi şi împliniţi, iar bucuria 
adevărată vine din pacea sufletului, pace 
câştigată prin rugăciune. Atunci nu prea 
mai avem nevoie de multe stimulente 
materiale pentru ea - aşa cum ne mai 
închipuim câteodata că putem câştiga 
bucuria – căci aceasta vine din iubire şi a 
dărui devine mai frumos si aducător de 
împlinire decât a primi.  
Să ne dăruiască Dumnezeu putere în 
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rugăciune şi pace în sufletele noastre, 
tuturor sănătate şi la mulţi ani! 
 

dr. Gabriela-Beatrice Herrmann 
 

 
Luptă şi destin  

 
Am trecut cu ajutorul lui Dumnezeu 
peste multe. Am pentru ce mulţumi în 
fiecare zi. În primul rând, pentru că 
îmi este îngăduit să mă trezesc 
dimineaţa şi să privesc ziua care 
începe. Pentru mine nu mai contează 
dacă e soare, ninge sau plouă, ci sunt 
fericită că mi se mai adaugă încă o zi la 
cele pe care le-am trăit până acum. Îi 
mulţumesc oricum, ploaie, zăpadă, 
vânt sau soare, pentru mine este o zi 
frumoasă. Soarele şi un pic de căldură 
ar fi de preferat, dar nu fac mofturi. 
Iau ce mi se oferă şi mă bucur pentru 
tot ce primesc. Fiecare zi este o minune 
mai mare sau mai mică. 
Cu toţii aşteptăm minuni şi uneori 
chiar suntem convinşi că ni se cuvine 
s ă  p r i m i m  c â t e  o  r ă s p l a t ă 
pentru...Pentru ce oare? Ce facem noi 
atât de extraordinar ca să merităm 
minuni? Uneori trăim fără să ne pese şi 
prea ocupaţi cu drămuirea timpului în 
etape pe care noi le credem importante 
şi uităm să ne mai oprim din rutina 
noastră pentru a privi cerul înalt şi a 
găsi un gând de mulţumire pentru 
ceea ce am primit deja şi avem în viaţa 
noastră. 
Ne necăjim prea mult pentru ce nu 



avem şi credem că ne este necesar şi nu 
putem trăi fără, uitând că avem deja 

ceea ce este mai important: ne avem pe 

noi înşine. În noi trebuie să ne căutăm 
bucuria de zi cu zi pe care să o dăruim 

cu îngăduinţă şi răbdare celor pe care 
îi iubim, ca să le facem ziua mai 
frumoasă. 
În noi trebuie să căutăm forţa de a 
zâmbi chiar şi atunci când ne este greu 
şi lacrimile năvălesc să ne deschidă 
pleoapele, să se elibereze şi să curgă 
şuvoi la vale ca să ne strige lumii 
deznădejdea. E greu să nu le laşi să 
ţâşnească ca să te eliberezi, mai ales 
atunci când şi sufletul plânge în tine, 
dar cu voinţă, înghiţi în sec şi le întorci 
din alunecare.  
Nu toţi cei care îţi văd lacrimile îţi 
înţeleg durerea. E mai comod să întorci 
capul şi să-ţi spui că nu ai văzut şi nu 
ştii despre ce este vorba. Chiar şi 
atunci când ai semne evidente te 
străduieşti să nu vezi şi să-ţi spui că, de 
fapt, este doar imaginaţia ta şi totul e 
bine. E un mod de aţi linişti conştiinţa 
atunci când reuşeşti să vezi un pic din 
adevărul din jurul tău dar nu vrei să te 
implici.  
Şi nici nu ai timp pentru adevărul 
altora. Ai prea multe adevăruri ale tale 
care aşteaptă să fie rezolvate şi pentru 
care nu-ţi găseşti timp să le priveşti în 
faţă şi să le confrunţi. Atunci, de ce te-
ai implica în greul altuia, nu? Asta ar 
însemna timp şi sentimente cheltuite şi 
tu prea le ai pe ale tale şi timpul e prea 
scurt şi preţios. 
Nu toţi cei care văd, ştiu să vadă. Nu 
toţi cei care aud, ştiu să audă, iar mila 
nu este întotdeauna de ajutor. Asta 
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doar se simte şi trece repede, imediat 
ce obiectul milei tale se depărtează şi 
iese din raza ta vizuală. Am văzut 
durerea şi disperarea în ochii mamei 
mele şi cu toată mila şi dragostea pe 
care i le purtam, nu am reuşit 
niciodată să-i înţeleg cu adevărat 
sufletul zdrobit şi lipsit de speranţă. 
Am închis şi eu ochii şi am întors capul 
ca să nu văd şi să nu înţeleg? Mă 
protejam de răul şi durerea care îmi 
căutau flămânde inima ca să mi-o 
smulgă şi să mi-o sfărâme? A fost oare 
un act de autoapărare şi mi-am liniştit 
conştiinţa ca să nu mă doară până la 
cer şi mai departe faptul că mama 

mea, cea care mi-a dat viaţă, care m-a 
alintat şi m-a dojenit de atâtea ori, 
suferea fără speranţă, cu hidra hidoasă 
care începuse deja să-şi sufoce prada 
cu miile de şerpi veninoşi? Pentru că 
parcă deşi vedeam, nu reuşeam să 
înţeleg toată suferinţa ei. Eram prea 
ocupată să fac tot ceea ce trebuia să fac 
ca nu cumva să uit ceva treburi 
importante de moment.  
Dar nu era oare mai important să mă 
aplec mai mult spre suferinţa ei şi să 
încerc să-mi deschid inima speriată la 
strigătul ei deznădăjduit de ajutor? Nu 
era oare mai important să o strâng mai 
des şi mai cu putere în braţe atunci, 
când o aveam, ca să încerc să o 
liniştesc cu căldura sufletului meu şi să 
o fac să simtă că de fapt o iubesc şi îmi 
pasă, o iubesc şi mă doare, o iubesc şi 
mi-e frică şi mie, copilul ei, care 
purtam grija omului mare care 
îngrijeşte un bolnav preţios?  
Mă rog acum când nu mai este, pentru 
odihna veşnică a sufletului ei, dar i-aş 



fi putut fi mai de ajutor atunci când era, 
arătându-i mai pe faţă iubirea mea 
speriată şi nu păstrându-mi stăpânirea 
de sine şi fiind tare şi puternică şi în 
permanenţă ocupată să-i fiu de ajutor. 
Ajutor fizic, material şi nu cel spiritual şi 
sufletesc de care ar fi avut atâta nevoie. 
Ar fi trebuit să-i acord acest ajutor 
spiritual, căci cu timpul mi-aş fi revenit, 
dar acum am rămas bucăţită şi cu 
durerea că nu am făcut ce şi cât ar fi 
trebuit să fac. Şi nu mă mai pot aduna la 
loc să-i strig dragostea mea disperată de 
frică. Nu mă mai aude. 
Şi m-a crescut aşa cum spune Nina 
Cassian în poezia ei, "Mama": 
 
“M-a crescut mama în poală 
De la leagăn pân’ la şcoală. 
Zile-ntregi şi nopţi de-a rândul 
Mi-a vegheat somnul şi gândul. 
 
M-a-nvăţat să gânguresc, 
Să zic mamă, să zâmbesc. 
M-a-nvăţat apoi prin casă 
Primii paşi până la masă. 
 
M-a-nvăţat să nu m-alint 
M-a învăţat să nu mint, 
Să nu ştiu ce este frica, 
Toate m-a-nvăţat mămica. 
 
Mamă bună, mamă dragă, 
Te-oi iubi o viaţă-ntreagă 
Pentru tot ce ai facut, 
Pentru că tu m-ai crescut.” 
 
Cu neobosită grijă şi zbatere am luptat 
alături de ea până la epuizare, până în 
ultima clipă când i-a venit rândul să 
plece şi să să vieţuiască în altă lume. S-a 

 11 Flacă ra  cred inţe i  -  Nr .12  -  Decembr ie  2013  

stins în linişte în toiul nopţii la 
începutul unei zile noi, cu  mine lângă 
ea şi cu lumina călăuzitoare a 
lumânărilor aprinse la capul patului.  
Acum nu mai pot nici să o strâng 
dureros la piept nici să o sărut cu 
lacrimile mele. E prea târziu şi să-i 
spun că o iubesc. Am fost împietrită şi 
cu inima ferecată şi surdă la durerea ei 
mută şi acum e prea târziu pentru tot. 
„Ceea ce nu trăim la timp, nu mai 
trăim niciodată.  Tot ceea ce pierdem, 
pierdem pentru totdeauna.” (Octavian 
Paler). 
A venit timpul şi am trăit şi eu 
disperarea şi durerea iar lacrimile 
amare şi grele au năvălit şi din ochii 
mei. Nu mai ştiu să râd şi ochii mei s-
au tulburat mai ales de lacrimile 
liniştite, lacrimile neplânse, care dor şi 
sapă mai adânc decât cele care reuşesc 
să se elibereze şi să se prelingă pe 
obraji. Apele liniştite sapă adânc.  
Liniştea de faţadă îmbolnăveşte 
sufletul şi zdrobeşte speranţele. Ucide. 
„-Eşti bine? -Da.” 
Şi chiar că nu ai ce altceva răspunde 
pentru că, parcă simţi că eşti bine, vrei 
să fii bine, dar nu mai eşti. 
Ceva s-a stricat în mecanismul trăirii şi 
eşti deja o parte din statisticile care 
spun că în fiecare an, atâţia şi atâţia 
oameni descoperă că sunt bolnavi şi că 
boala nemiloasă s-a cuibărit hoţeşte în 
întreaga lor fiinţă şi le ameninţă 
capacitatea de a fi fericiţi fără teamă şi 
fără rezerve şi de a mai zbura cu 
gândul spre viitor. 
Cu toţii ştim că va veni o zi în care va 
trebui să plecăm din casa noastră 
pământeană pentru că asta ne este 



s c r i s  n o uă ,  m u r i t or i l o r ,  da r 
certitudinea că ai timpul limitat şi că 
limita către infinit este mai aproape 
decât o credeai,  este uneori 
devastatoare. 
Cum să te lupţi cu tine însăţi şi să mai 
şi pierzi? Atunci, cine câştigă? Logic, 
TU câştigi, nu? Diferenţa dintre a fi şi a 
nu mai fi stă în care din acei„TU”, 
câştigă lupta. De preferat este ca 
apărătorul să iasă învingător. Dar nici 
aşa nu ai certitudinea că ai alungat 
pentru totdeauna tot răul şi că i-ai tăiat 
toate căile de acces către existenţa ta. 
Va fi în permanenţă un semn de 
întrebare privitor la cât de mare a 
rămas după bătălie, distanţa până la 
infinit.  
Să ajute Domnul să primim mereu 
adevărata bucurie de a trăi şi 
adevărata linişte sufletească atât de 
mult râvnite. Adevărata, pentru că poţi 
mima bucuria chiar şi atunci când ai 
sufletul neliniştit într-o permanentă 
zbatere în gol. 
Acum că am trăit durerea până la 
limitele ei şi am ieşit învingătoare din 
lupta cu perfidia nevăzută a celor mai 
de temut monştri, aştept să mă 
dezmeticesc şi să pornesc mai departe. 
Că Domnul mi-a îngăduit mie, 
neînsemnatei făpturi pe care El a creat-
o după chipul şi asemănarea Sa, să mai 
zăbovesc un pic printre luptele vieţii 
acesteia. Mai am de câştigat bătălii şi 
mi s-a îngăduit să le port şi să lupt 
pentru ele pentru că deşi am câştigat o 
bătălie, pentru mine războiul nu s-a 
terminat încă.  
Este încă în toi şi trebuie să-mi ascut 
armele ca să nu mă mai găsească răul 
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nepregătită. Se spune că Dumnezeu dă 
bătăliile cele mai importante celor mai 
puternici soldaţi ai Săi! Şi totuşi, aş 
avea nevoie de un pic de răgaz ca să-
mi trag sufletul şi să mă odihnesc 
puţin... 

 
Simona-Elena Szold 

 

În căutarea drumului găsit 
 
Prin timpul invizibil fug, 
Alerg ca să mă prind pe mine, 
Mă uit la ceas ca la un lucru sfânt 
Și-n goana mea Te uit pe Tine. 
 
Nu știu s-aleg mereu ce-i bine,  
Să port mereu în suflet, nerostit:  
Surâs, Lumină, Fericire,  
Floare de nufăr pe lac lin plutind... 
 
Stângaci, cu pasul mic, vin totuși  
Să Îți vorbesc azi, să Te-ascult,  
Potecă sfântă caut către Tine,  
Și plecăciune-n taină Îți aduc. 
 

Irina Poloni 
(16 Iunie 2013) 

 
 
 

 

Poem 
 
Am îngenunchiat rugându-mă, dar nu 
prea mult, pentru că aveam multe de 
facut. Mă grăbeam la serviciu, chi-



tanţele erau gramadă. 
M-am ridicat apoi repede să plec. Dato-
ria mea de creştin era împlinită, vezi 
Doamne! Sufletul meu chiar se poate 
linişti? 
Toata ziua n-am găsit timp să spun o 
vorbă bună, să vorbesc cu prietenii des-
pre Iisus. Oare e bine sau suficient? 
Oricum, mă temeam că mi-ar râde în 
faţă. 
N-am timp, n-am timp, am prea multe 
de făcut...mă plângeam întruna... 
Chiar n-aveam timp pentru un suflet la 
nevoie? Poate nici timp să mor??? 
M-am apropiat de Domnul, I-am stat în 
faţă cu ochi măriţi: 
Ţinea în mâna o carte, Cartea vieţii! 
Dumnezeu s-a uitat în carte: "Numele 
tău nu-i de găsit. Aveam de gând să-l 
trec în carte, dar timpul mi-a lipsit". 
De ce ne este greu să spunem adevărul, 
şi atât de uşor o minciună? Pentru că 
suntem laşi! 
De ce ne vine atât de greu să vorbim 
despre Dumnezeu, dar atât de uşor când 
este vorba de lucruri frivole? Pentru că 
avem multă mândrie în noi, daca nu 
ştiaţi! 
De ce găsim plictisitoare o carte reli-
gioasă, dar ne uităm cu interes într-o re-
vistă la modă? Pentru că... 
De ce bisericile devin tot mai mici, în 
timp ce barurile sunt neîncăpătoare? 
Pentru că ne-am cam sălbăticit! 
Te dai bătut? Nu! Mai gândeşte-te. Nu 
am la ce... 
Nu uita, Dumnezeu ne priveste. 
Binecuvântarea lui Dumnezeu  să fie cu 
noi cu toţi! 

 
Trimis de fam. Balaş  
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Cronica parohiei: 
 
Pr. Dan a săvârşit Taina Sf.Botez şi a 
Mirungerii pentru: 

 Iustin Cecala, fiul lui Daniela 
Cecala, pe data de 31 martie 2013, 
având ca naşă pe Cristina Ciuta; 

 Mara-Alexandra, fiica lui Valentin 
şi Veronica Motiu, având ca naşi 
pe Călin şi Andia Popescu, Codin 
şi Anja Popescu. 

 
Prezenţa parohiei  noastre în 
diversitatea comunităţilor religioase 
din cantonul Lucerna: 

 pe data de joi 18 aprilie 2013, în 
zona centrală a oraşului (la 
Primărie, sala Kornschütte) 
comunităţile religioase din 
cantonul Luzern s-au prezentat în 
cadrul manifestării intitulate 
simbolic "Sub un singur acoperiş". 
La eveniment a fost prezent şi 
Corul Naţiunilor din Lucerna. 

Din partea primăriei şi cantonului Lu-
cerna au fost prezenţi domnii consi-
lieri: Reto Wyss şi Ursula Stämmer. 
Parohia noastra a fost prezentă cu un 
stand, unde au fost oferite specialităţi  



culinare precum şi informaţii despre 
Biserica ortodoxă şi parohia noastră 
tuturor vizitatorilor (conform site-ului 
oficial, în jur de 600 de vizitatori). 
După-masa a fost un program prepon-
derent pentru copii, cu povestiri din 
religiile lumii, seara după ora 18, un 
program pentru cei mari. 
Detalii despre eveniment se găsesc pe 
site-ul special creat: 
www.luzerner-religionsgemeinschaften.ch 
Următorul eveniment la care va par-
ticipa din nou parohia noastră va fi pe 
data de joi 23 aprilie 2015. Aşteptăm de 
pe acum implicarea dumneavoastră. 

 Pe data de 7 noiembrie 2013, mai bine 
de 120 de persoane au luat parte în 
cadrul săptămânii religiilor, la Sărbă-
toarea interreligiosă a păcii, pe terasa 
KKL. Tema întâlnirii din acest an a 
fost: “Lumina”. Parohia noastră, deja la 
a şaptea participare, a fost reprezentată 
de pr. Dan însoţit de un grup de cre-
dincioşi care au interpretat foarte fru-
mos “Lumină lină” de la Vecernie. 
Detalii pe:  
http://www.kathluzern.ch/migration-und
-integration/portal-schaufenster-detail/
interreligioese-friedensfeier-beruehrt-und-
verbindet.html 

 Pe data de 21 noiembrie 2013 a avut 
loc o întâlnirea interreligioasă în 
Kriens, având tema “Spenden-Teilen-

 14 Flacă ra  cred inţe i  -  Nr .12  -  Decembr ie  2013  

Gelebte Solidarität”. Din parohia noas-
tră au fost prezente 2 persoane.  
 

a consemnat pr. Dan Moldovan  

 

Concertul “Cantores Amicitiae” în 
Lucerna—Horw 

 
Pe 2 decembrie 2013 corul "Cantores 
Amicitiae" a susţinut un concert de 
colinde în mica noastră parohie orto-
doxă română din Horw-cantonul 
Luzern, care poartă hramul Naşterii 
Maicii Domnului. Concertul a fost or-
ganizat cu sprijinul parohiei noastre, 
precum şi cel al parohiei romano-
catolice din Horw. Cu o scurtă alocuţi-
une, d-l diacon Romeo Zanini şi pr. 
Dan Moldovan au întâmpinat corul, 
precum şi auditoriul format atât din 
români cât şi din elveţieni. La acest 
eveniment, apropiat ca dată de ziua 
naţională a României, am fost onoraţi 
de asemenea şi de prezenţa doamnei 
ambasador Anca-Elena Opriş, care la 
încheierea concertului a înmânat un 
minunat buchet de flori d-lui profesor 
Gîscă şi i-a felicitat pe corişti.   

A fost o seară binecuvântată în care am 
trăit magia Crăciunului şi am fost în-
conjuraţi de vibraţiile binefăcătoare ale 

http://www.luzerner-religionsgemeinschaften.ch


minunatelor colinde româneşti care ne-
au adus la început de decembrie, vestea 
naşterii Domnului. 

Dl. prof. dr. Nicolae Gîscă este fondato-
rul şi dirijorul Coralei "Cantores 
Amicitiae" din cadrul Universităţii de 
Arte "George Enescu" din Iaşi. Corala a 
fost înfiinţată în 1976 şi este alcătuită pre-
ponderent din studenţi. Sub îndrumarea 
dumnealui, corul a prezentat pentru noi, 
cei ce trăim departe de casă şi ducem 
dorul meleagurilor copilăriei şi adoles-
cenţei noastre, cele mai frumoase creaţii 
muzicale româneşti şi universale. Am 
primit odată cu cântecele lor, un crâmpei 
de ţară ca să ne mai treacă dorul de acasă 
şi să uităm pentru puţin că suntem şi 
trăim pe meleaguri străine. Pentru 
aproape două ore, am fost acasă. 
Tinerii corişti au impresionat întreaga 
audienţă care a rămas uimită de 
profesionalismul cu care au cântat, 
interpretând  într-o manieră unică 
cunoscute piese clasice precum şi colinde 
de Crăciun româneşti şi din întreaga 
lume.  
Cei care nu-i cunoşteau se aşteptau la un 
spectacol obişnuit, dar au primit în 
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schimb un concert de 
înaltă clasă, demn de 
a fi prezentat pe cele 
mai mari scene ale 
lumii. Muzica a 
pătruns adânc în  
inimile tuturor celor 
prezenţi, creând 
amintiri dragi pe care nimeni nu le va 
putea uita prea curând. 
De la Horw corul a pornit mai departe 
la drum, continuându-şi turneul în 
Elveţia, Germania şi Franţa, ţări în care 
concertează în fiecare an, aducând bu-
curie şi veselie în casele şi sufletele 
românilor de pretutineni.  
Dragi tineri minunaţi şi talentaţi, vă 
mulţumim pentru minunata seară de 
concert pe care ne-aţi oferit-o cu atâta 
generozitate. Să ştiţi că aici, în mica 
noastră parohie, veţi fi întotdeauna 
bineveniţi şi primiţi cu mult drag şi cu 
braţele deschise, ca să ne aduceţi un 
colţ de rai românesc. Să vă dea Dom-
nul multă sănătate tuturor şi împliniri 
pe toate planurile. Vă dorim un 
Crăciun fericit şi un An Nou cu sănă-
tate şi bucurie.  

 
A consemnat: Simona-Elena Szold 

 



 
Fecioara astazi pre Cel mai presus de fiinta naste, iar pamantul pestera Celui 

neapropiat aduce. Ingerii cu pastorii slavoslovesc, iar magii cu steaua calatoresc.  

Ca pentru noi s-a nascut prunc tanar, Dumnezeu   cel   mai   inainte   de  veci.  
 

Condacul Naşterii Domnului, alcătuire a Sf. Roman Melodul 
 
 

******* 
Credincioşii care doresc să primească preotul pentru sfinţirea casei cu Aghiazmă 

Mare între 5 si 19 ianuarie, sunt rugaţi să se anunţe la părintele Dan. 
 

******* 
 

Dorim să mulţumim pe această cale tuturor celor care sprijină în mod constant 
Biserica şi în mod special parohia noastră. Ajutorul benevol şi susţinerea 

dumneavoastră voluntară sunt o contribuţie enormă pentru întărirea vieţii 
comunitare la Lucerna precum şi pentru continuitatea rugăciunilor comunitare 
care se săvârşesc. Nu numai noi profităm de aceasta, ci şi generaţiile care ne vor 
urma nouă. Este păcat să ne privăm atât pe noi înşine cât şi pe copiii noştri de un 

drept elementar: acela de a cunoaşte şi trăi autentic credinţa şi spiritualitatea 
propriului neam. Să binecuvinteze Dumnezeu toată jertfa făcută cu dragoste! 

Consiliul parohial 
******* 

Vă mulţumesc din tot sufletul tuturor celor care v-aţi angajat şi aţi participat la 
viaţa parohiei noastre şi de-a lungul acestui an 2013. Cred că am trăit un an bogat 
în realizări, pentru care aducem slavă şi mulţumire lui Dumnezeu pentru toate.  

Tuturor vă doresc: 
Sărbători fericite şi un an nou binecuvântat! 

 
******* 

În încheiere doresc să mulţumesc din nou şi totodată să îi felicit pe autorii 
articolelor din revista parohială. Pe site-ul parohiei se găsesc toate apariţiile la 

adresa: www.biserica-luzern.ch/revista.htm 

Parohia “Naşterea Maicii Domnului” - Pr. Dan Moldovan - 078.631.57.23  

E-mail: biserica.luzern@gmail.com   ;    Site: www.biserica-luzern.ch 


